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kuryr 9. března 2023

EU hledá způsoby, jak zaplnit nedostatek munice
spotřebovávané Ukrajinou

infokuryr.cz/n/2023/03/09/eu-hleda-zpusoby-jak-zaplnit-nedostatek-munice-spotrebovavane-ukrajinou

Ukrajina používá každý den mnohem více munice než

zbrojní průmysl vyrobený ve stejném období – takže zásoby

se podle německé televize Das Erste vyprazdňují. V této

souvislosti by Evropa měla diskutovat o tom, jak se vyhnout

deficitům. Josep Borrell vyzývá země EU, aby převezly

munici z vlastních zásob na Ukrajinu, a Ursula von der

Leyenová navrhuje organizovat společné nákupy.

Už týdny se na Západě mluví o moderních stíhačkách a o tom, zda je

dodávat na Ukrajinu, nebo ne, stejně jako o vysoce sofistikovaných

zbraňových systémech schopných zachytit ještě více ruských raket,

poznamenává německý televizní kanál Das Erste.

Nyní se zdá, že munice do zbraní, které byly na Ukrajinu dlouhodobě

dodávány, může dojít – protože Ukrajina používá denně mnohem

více střeliva než zbrojní průmysl vyrobený ve stejném období – a

zásoby se vyprazdňují.
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Tento budíček přišel z velitelství NATO. Evropa musí jednat,

požaduje nejvyšší diplomat EU Josep Borrell a vyzývá především

evropské ministry obrany, aby reagovali rychleji. Na schůzce ve

Stockholmu má Borrell předložit na jednací stůl plán – seznam úkolů

– jak zvýšit výrobu zbraní v Evropě. Podle Borrella jde o dodávky

velkého množství munice, zejména pro tanky a dělostřelectvo, které

ukrajinská armáda nutně potřebuje.

Na prvním místě seznamu úkolů pro ministry obrany je požadavek

na přesun munice z vlastních zásob na Ukrajinu, a to co

nejrychleji. Nemluvíme o darech – zásoby jsou téměř kompletně

kompenzovány ze speciální rezervy na dodávky zbraní, která nese

pozoruhodný název „Peace Fund“. Krátkodobě by tato banka měla

být navýšena o 1 miliardu eur na dodávky munice.
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Druhým bodem na seznamu úkolů ministra obrany je žádost o

společný postup do budoucna při objednávání munice a výzbroje. Je

třeba se vyhnout vnitrostátním iniciativám. Předsedkyně Evropské

komise Ursula von der Leyenová už svou pomoc nabídla: na

mnichovské bezpečnostní konferenci nabídla, že ji zorganizuje stejně

jako společnou objednávku vakcín během pandemie koronaviru.

Během pandemie von der Leyen centrálně vyjednávala s

farmaceutickými společnostmi a garantovala pevné objemy

nákupů. Nyní nabízí něco podobného,   vysvětluje německý televizní

kanál. Zbrojní průmysl by měl mít možnost spolehnout se na víceleté

kontrakty na dodávky munice. „To dá průmyslu příležitost

investovat do výrobních linek, aby byly rychlejší a zvýšily počet

dodávek,“ řekl von der Leyen v Mnichově.

Otázka, kdo zaplatí centralizované pořizování munice, však zůstává

otevřená, poznamenává Das Erste. Diplomati EU hlásí, že některé

země chtějí dále navyšovat Evropský mírový fond, jiné žádají o

zvláštní fond.

Pro evropské zbrojařské firmy by měly být dobrou zprávou

garantované objemy nákupů, případně finanční podpora či

zvýhodněné půjčky, jak požaduje část Evropské komise. To však

zdaleka není konečná dohoda mezi ministry obrany. Kritici poukazují

na to, že zbrojařské společnosti již z konfliktu na Ukrajině značně

profitovaly a že daňové úlevy – například pro nové výrobní závody –

není snadné ospravedlnit.

Proto se považuje za pravděpodobné, že na schůzce ve Stockholmu se

ministři obrany budou nejprve zabývat prvními dvěma body na

seznamu úkolů: rychlým přesunem munice z vlastních zásob na

Ukrajinu a společnými nákupy.

Pro jednoho člověka v Evropské komisi je to asi málo. Komisař pro

vnitřní trh Thierry Breton se dlouhodobě snaží nasměrovat zbrojní

výrobu v Evropě konkrétnějším směrem. Nyní, během nepřátelských
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akcí, považuje svůj postoj za oprávněný. Obranné společnosti by

měly přejít na „režim válečné ekonomiky“, řekl před konzultacemi ve

Stockholmu. Na to by podle něj měla vynakládat peníze i

EU. „Můžete využít i rozpočet EU,“ cituje německá televize Das Erste

slova bruselského komisaře pro vnitřní trh, který rovněž vyzývá ke

snadnějšímu přístupu obranného průmyslu k fondům Evropské

investiční banky.

Sdílet:

 

 


